CHINESE CUISINE SERIES
JIANGSU CUISINE

中国大菜系

出东科学技术出版社

中国是世界文明的四大发祥地之一,其独具特色的饮食文化是中华民族对人类文化的突出贡献之一。中国烹饪在世界上堪称一绝,颇受其他国家和民族的喜爱。中国烹饪技术历史悠久,博大精深,历经火燔、石烹、陶烹、铜烹、铁烹等各个历史发展阶段,在内外交流中逐渐成熟。中国常用烹饪原料有3000种左右,调味品近500种,烹调方法100余种,刀工技法不下40种。不同原料、不同调料、不同刀法、不同烹法的搭配组合,产生出了千姿百态、丰富多彩、不可胜数的美馔佳肴。

中国烹饪有完善的技术体系,其特点可以概括为:广采博取,充分利用原料优选;刀工细腻、组配平衡的切配加工;讲究火候、注重滋感的烹制技法;善于调和、追求风味的调味工艺。这些都具有鲜明的民族特色,构成了有别于其他国家烹饪的基本特征。

中国烹饪有独特的菜肴审美标准,即色、形、香、味、滋、养。色是菜肴的色泽;形是菜肴的形态;香是菜肴的香气;味是菜肴的味道;滋是菜肴的质地感觉;养是平衡膳食肴馔养生。此六者结合构成视觉、嗅觉、味觉、触觉的综合艺术享受,其中又以味为核心,以养(健康长寿)为目的。

中国烹饪有著名的四大菜系,即黄河流域的鲁菜、长江上游的川菜、长江下游的苏菜、珠江流域的粤菜。由于地理、物产、民族、风俗等因素的影响,形成了不同的风味特色。鲁菜选料广泛,烹法全面,口味讲究纯正醇浓,工于制汤;川菜好麻辣辛香,擅调复合味,菜式朴实;苏菜精刀工细,注重火候,调味清淡醇和,善烹江鲜家禽;粤菜精于烹制海鲜,口味注重鲜爽,烹调讲究出新。鲁菜、川菜、苏菜、粤菜是中国烹饪区域性的主要表现。

《东方美食》杂志社社长兼总编辑刘广伟先生,是位特一级厨师,有丰富的烹饪学识,并一直热心致力于中国烹饪事业,对弘扬中国烹饪文化作出了贡献。这次他与山东科学技术出版社共同组织策划出版的大型中英文对照画册《中国大菜系》(鲁菜、川菜、苏菜、粤菜……),由全国各地的烹饪专家学者参与编写,以"继承、发扬、开拓、创新"为宗旨,挖掘传统,整理创新,以精美的形式、非凡的气派展示中国烹饪风貌于世人。我深信它能更好地服务于世界各地的中餐从业者,能为世界人民的身体健康作出更大的贡献,故乐为之序。

世界中国烹饪联合会会长 姜 习 1996年5月

#### **PREFACE**

China is one of the birthplaces of world civilizations, and the Chinese food culture has contributed greatly to the culture of mankind. Chinese culinary art is rated as the best of its kind the world over and has been praised and admired by peoples of other countries. With a long history and a comprehensive and profound theory, it has undergone different historical stages of development with regard to the way of cooking, starting with roasting by fire and then with stone utensils, pottery utensils, copper utensils and nowadays with iron and stainless steel utensils. The raw materials that are used for Chinese cooking are of about 3,000 different kinds with 500 condiments available. As far as cooking methods are concerned, as many as one hundred ways of cooking have been put into practice apart from almost 40 ways of cutting. Therefore, a great variety of delicious and delicate dishes of different patterns can be produced by using various ingredients, condiments and different ways of cutting and cooking.

Chinese cuisine is characterized by its complete and perfect technique system which includes the careful selection and extensive use of a wide range of raw materials, the meticulous care of cutting style and skillful mixture of ingredients, the enormous attention to the heat used that plays an important part in the texture of dishes, and finally, the way of ingeniously blending condiments. These constitute the basic and distinctive characteristics of Chinese cooking.

The special aesthetic criteria by which Chinese dishes are assessed include colour, shape, flavour, taste, texture and nutrition that the dishes possess. The combination of the six elements provides the whole artistic enjoyment of the senses of vision, smell, taste and touch, with the satisfaction of the sense of taste as the key point and good health and longevity as the main purpose.

Chinese cuisine can be geographically divided into four categories. The dishes that are produced in the area around the Yellow River are called Shandong cuisine. Those dishes produced on the upper reaches of the Changjiang River are Sichuan cuisine; the dishes enjoyed by the people along the lower reaches of the Changjiang River, are Jiangsu cuisine and finally dishes that are popular along the Pearl River are Guangdong cuisine. Shandong cuisine, with soup as the best of its kind, has the features of extensive selection of raw materials, the use of all cooking methods and its pure and rich flavour. Sichuan cuisine, with its simple style and hot taste, is good at creating a complex taste. Jiangsu cuisine attaches much importance to the cutting skills and handling of heat, taking river fishes and poultry as the main cooking materials and committing itself to the production of simple taste and rich flavour. What distinguishes Guangdong cuisine from the rest is the freshness of the taste and the innovation of the cooking technique. Besides, it takes sea fishes as the main raw materials. The four categories of Chinese dishes demonstrate their regional differences created by such factors as geography, natural products, nationality and customs.

Mr. Liu Guangwei, director and editor-in-chief of the journal *Oriental Food*, is himself a first class cook and has for many years devoted himself to Chinese culinary cause, and has contributed a lot to the spread and development of Chinese food culture. In his cooperation with Shandong Science and Technology Press for the publication of the magnificent Chinese-English pictorial book *Chinese Cuisine Series* he has organized the culinary experts throughout the country to explore the tradition, systematize what is left from history and make further additions, so that the book can present to the public in elegant form and with boldness the whole image of the Chinese cooking and provide better service to the people engaged in this profession and promote better health and long life for the people of the world. Therefore, I feel it a great honour to write the preface for this book.

### 前 言

中国饮食文化源远流长,苏菜菜系作为中国四大菜系 之一,以其独特的历史风貌和个性风味名扬四海。

苏菜以选料精细,工艺精湛,造型精美,文化内涵丰富而在中国四大菜系中独领风骚。苏菜品种丰富,制作精细,是中华古老饮食文化发展的丰硕成果。

苏莱莱系包涵了淮扬、苏锡、金陵和徐海四大风味流派。在选料方面注重取料广泛,营养调配,分档用料,因料施艺,体现出较强的科学性;在工艺方面注重烹饪火工,刀法多变,擅长调味,表现出制作工艺的严密性;在造型方面注重色彩器皿的有机结合,展现出精美的艺术性,可谓"淮扬品味,一枝独秀"。

大型豪华画册《中国大菜系——苏菜》集苏菜之精粹,菜品按珍品、畜肉、禽蛋、水产、素菜、荤菜、冷拼、食雕、面点分类,选入最具特色的传统和创新菜品400种,以精美的菜品彩色照片为主,配以中、英文对照的菜谱,一菜一谱,图文并茂,融系统性、知识性、实用性和科学性为一体,可供饭店、宾馆人员和广大烹饪工作者、爱好者使用,也可作为烹饪院校教学用书。

本书在编写过程中得到扬州大学商学院中国烹饪系、 江苏省烹饪协会、南京市烹饪协会及众多准扬菜烹饪大师 的大力支持和帮助,在此一并致谢。由于我们水平所限, 书中粗谬之处在所难免,恳请广大读者不吝赐正。

> **杨家栋** 1996年5月

### **FOREWORD**

Chinese culinary culture goes back to ancient times and Jiangsu cuisine, one of the four major components of Chinese cuisine, is widely known for its unique history and characteristics.

Jiangsu cuisine stands out from the other three major components of Chinese cuisine for its meticulous selection of ingredients, consummate skill, exquisite shaping and rich cultural connotation. Rich in variety and prepared with meticulous care, Jiangsu dishes are the fruits of the development of ancient Chinese culinary culture.

Jiangsu cuisine consists of the styles of Huaiyin-Yangzhou, Suzhou-Wuxi, Nanjing and Xuzhou-Haizhou. It is highly scientific in that it pays attention to selecting ingredients from a wide range of sources, using nutrients in proper proportions and using ingredients in accordance with their grades and characteristics. It is technologically strict in that it lays stress on the degree and duration of cooking, the variation of ways of cutting and the skill in seasoning. It is highly artistic in that it attaches importance to the organic combination of colours and utentils, the proper proportions of meat and vegetables and its cultural characteristics.

The voluminous and exquisite book Chinese Cuisine Series — Jiangsu Cuisine, a collection of the cream of Jiangsu cuisine, introduces 400 the most typical, traditional and newly-created dishes classified into nine parts, livestock meat dishes, poultry and egg dishes, aquatic product dishes, delicacies, meat dishes, vegetable dishes, assorted cold dishes, cereals and food carvings with each one having a color photo and a recipe both in Chinese and English. Systematic, knowledgeable, practical and scientific, the book can be used by cooks in restaurants, hotels and elsewhere, and as a teaching book in culinary colleges and schools.

Our gratitude goes to the Department of Chinese Cuisine of Commercial College of Yangzhou University, the Culinary Association of Jiangsu Province, the Culinary Association of Nanjing City and many master cooks of Jiangsu cuisine for their full support and help to the compilation of the book. As our academic level is limited, superficiality and errors are inevitable in the book, therefore, we sincerely hope that our readers will point them out.

Yang Jiadong May, 1996

# 目 录

5.迷					(1)
、品	• • • • • • • • • •				(8)
		珍品类			
蟹黄裙边	(8)	芙蓉鸡海参	[16]	翠盅鱼翅	[22]
绣球金腿鱼皮	(8)	<b>行荪翡翠汤</b>	[16]	扒烧梅花参	[24]
裙边酥蜇	(10)	蚝油掌鲍	(18)	八珍什荪	[24]
烛光银翅	(10)	月宫鲍鱼	(18)	酿扒海参	(26)
明月扒翅	[12]	黄焖裙鲍	(20)	菊花鱼翅	(26)
芙蓉鲍片	(12)	干贝扒乌参	(20)	蟹黄鱼翅	(28)
螺鲍芦鲜	[14]	鱼皮鲍鱼	[22]	<b>计荪酿金翅</b>	(28)
兰花鲍鱼	(14)				
		畜肉类			
蜜汁酒酿金腿	(30)	櫻桃肉	(36)	蜜枣龙眼肉	(44)
爆炒腰花	(30)	玉珠虫草牛鞭	(38)	酸辣里脊饼	(44)
三叶樱桃肉	(32)	兰花肉卷	(38)	酱爆牛蛙	(46)
炖参鞭	(32)	红油菊花牛鞭	(40)	金腿香粽	[46]
虫草炖牛鞭	(34)	脆皮牛鞭	(40)	扒烧猪头	(48)
枸杞人参炖鞭花	(34)	兰花牛鞭	[42]	走油蹄膀	(48)
炸枚卷	[36]	牛蛙对垒	(42)		
		禽蛋类			
蛋美鸡	(50)	拆骨掌翅	(62)	荷香明珠乳鸽	[72]
醉蟹清炖鸡	(50)	鸡粥	(62)	黄焖鸡块	(74)
红酥鸡	(52)	花蛋鸡孚	[64]	溜桃仁鸡	(74)
群凤献珠	(52)	鸡茸蛋	[64]	雪山鸡翅	(76)
香酥鸭	(54)	寿星八宝鸡翅	(66)	翡翠鸡米	(76)
芝麻鸡排	(54)	红松鸡腿	[66]	象牙鸡卷	(78)
松仁鸭方	(56)	八宝蛤蟆鸡	[68]	香滑凤翅	[78]
鸡汁玉板	(56)	芝麻鸡腿	(68)	行叶蒸鸡	[80]
兰花鸡卷	(58)	母子同巢	(70)	金钱鸡丝	[80]
纸包荷叶焗鸡	(58)	炸面包鸡腿	(70)	五柳凤翼	[82]
百花鸡翅	(60)	贵妃鸡	(72)	葵花鸭	(82)
络球戏	[60]				

# 水产类

马蹄桂鱼	(84)	白玉金龙	(124)	棕叶鲴鱼	(164)
灌蟹鱼圆	(84)	高丽虾串	[124]	葵花海鳗丝	[164]
煎炒双味鲴鱼	(86)	蝴蝶乌花	(126)	脆皮文蛤包	(166)
叉烧鳜鱼	(86)	琵琶虾	(126)	宫灯鱿米	(166)
桔瓣鱼氽	(88)	一虾两吃	(128)	脆膳	[168]
松鼠桂鱼	(88)	灌汤虾球	(128)	松鼠戏松果	(168)
两味青鱼	[90]	荷花鱼米	(130)	湖鲜蝶恋花	[170]
彩色鱼丝	(90)	桂花虾饼	(130)	太极带鱼丝	(170)
果味狮子鱼	(92)	翡翠虾斗	(132)	蛙形黄鱼	(172)
翠花鱼米	(92)	雀巢虾	(132)	双色菊花鱼	(172)
双味玉米	(94)	松炸虾串	(134)	炒凤尾虾	[174]
翠珠鱼花	(94)	黄海文蛤	(134)	清蒸白鱼	(174)
绣球划水	(96)	芙蓉蜇皮	(136)	荷花鱼央	(176)
卷筒桂鱼	(96)	果仁虾球	(136)	蝴蝶戏花	(176)
菠萝鱼	(98)	菊花海螺	(138)	蟹螯两吃	(178)
麒麟桂鱼	(98)	仙女睡牙床	(138)	双皮刀鱼	[178]
桔汁玉米鱼	(100)	香炸蟹钳	[140]	菊花虾仁	[180]
生熏鲌鱼	(100)	蟹粉龙尾	(140)	松鼠戏果	[180]
拆烩鲑鱼头	(102)	出水芙蓉	(142)	群鱼戏荷	[182]
乌龙桂鱼	(102)	蟹粉珊瑚	[142]	茄汁龙鱼	(182)
双样桂鱼	(104)	龙腾碧海	(144)	红焖鳗段	[184]
银丝桂鱼卷	(104)	海霸王游五山	(144)	双色鲴鱼	(184)
二龙戏珠	(106)	如意虾托	(146)	琵琶对虾	[186]
三丝鱼粪	(106)	鸳鸯蚧线	(146)	三味大虾	(186)
乌龙戏珠	(108)	橙汁桂鱼央	(148)	莲蓬桂鱼	(188)
大烧马鞍桥	(108)	蟹粉酿蟹钳	(148)	龙舟献宝	(188)
孔雀鱼馓	(110)	海螺吐球	(150)	金钱鱼肚	(190)
萝卜鱼	(110)	翡翠文蛤饼	[150]	爆乌花	(190)
响油鳝糊	(112)	虎距龙盘	(152)	母子情深	(192)
凤尾虾卷	(112)	天下第一球	(152)	一品白雙	(192)
三丝凤尾虾	(114)	酿鱼茸蛋	(154)	蛟龙戏带子	[194]
牡丹桂鱼	(114)	兰花虾球	(154)	香炸鲜贝串	(194)
浮油鱼球	(116)	鸡汁琵琶虾	(156)	腾龙	(196)
扇面鳗鱼	(116)	杨梅鱼米	(156)	三鲜脱骨鱼	(196)
央心鱼圆	(118)	白炒刀鱼丝	(158)	塔山鳗鱼	(198)
炒黑鱼片	(118)	炒软兜	(158)	<b>竹根牡丹鱼</b>	(198)
琵琶大虾	(120)	雀巢凤尾虾	(160)	软蒸桂鱼	[200]
红烧河鳗	(120)	珍珠虾锤	(160)	凤凰白鳝	[200]
双味什蛏	(122)	锦绣鳗鱼丝	[162]	杨梅刀鱼丝	[202]
苹果虾	(122)	葫芦虾蟹	[162]	鸟语花香	[202]

龙腾碧海	(204)	瓜姜鱼丝	(222)	彩色燕鱼	[240]
茄汁桂鱼	(204)	牡丹鱼	(222)	清汤乌鱼蛋	(240)
霸王赏花	(206)	清汤虾圆	[224]	枸杞虾仁	(242)
双色鲜贝	(206)	双狮滚绣球	(224)	葡萄明虾	[242]
金鱼戏荷	(208)	熘鳝鱼球	(226)	松鼠采玉桃	[244]
鱼跃蛙鸣	(208)	炖鳝酥	(226)	生爆鳝丝	[244]
双龙鱼条	(210)	香炸鱼排	(228)	酥皮明虾	(246)
苏式熏鱼	(210)	梁溪脆鳝	(228)	水晶玛瑙大玉	[246]
金钱鳝	(212)	葫芦虾仁	(230)	双色虾饼	(248)
琵琶鲨鱼	(212)	龙舟鱼	(230)	醋溜鳜鱼	(248)
椒盐无刺刀鱼	(214)	腐乳炝虾	(232)	银鱼羹	(250)
群龙戏莲	(214)	炸脆鱼条	(232)	花筒桂鱼	(250)
烩鱼皮饺	(216)	鲜贝牡丹	[234]	青鱼甩水	(252)
桔篮鱼米	(216)	金鱼戏蟹	(234)	老蚌怀珠	(252)
清汤鱼圆	(218)	玉米青鱼	(236)	寿桃鱼线	(254)
倒立鱼	(218)	杨梅虾球	(236)	松子鱼米	(254)
三丝鱼卷	(220)	软剪蟹盒	(238)	脆皮鲜贝	(256)
鳝鱼烩蟹黄	(220)	锅贴桂鱼	[238]	糟溜鱼片	[256]
		素菜类	È		
		<b>ポ</b> ベス			
平桥豆腐	(258)	植物四宝	(264)	满载而归	(272)
翡翠水晶球	(258)	酥炸蕃茄	(266)	鱼香茄央	(272)
美味鲜笋	(260)	干贝冬瓜	(266)	挂霜生仁	(274)
拔丝荸荠	(260)	蟹黄豆腐	(268)	酿苹果	(274)
蜜枣扒山药	(262)	鸡火扒冬瓜	(268)	拔丝土豆	(276)
芙蓉霍香饺	(262)	马蹄央京糕	(270)	八宝素鸭	(276)
开洋扒蒲菜	(264)	蟹粉豆腐包	(270)		
		荤菜类	<u>ŧ</u>		
羊方藏鱼	(278)	明珠凤尾虾	(288)	蟹粉烧卖	(300)
凤子托玛瑙	(278)	菜心虾饼	[290]	素炸羊尾	(300)
金蟾鸽蛋	(280)	飞燕归巢	[290]	菊花虾卷	(302)
金鱼鸽蛋	[280]	天下第一菜	(292)	枸杞明月豆腐	(302)
风尾玉扇	(282)	玛瑙乌柳	[292]	莲蓬海底松	(304)
玉鸟银丝	(282)	葫芦鸽蛋	(294)	玉桃鸽蛋	(304)
酿紫果竹荪	(284)	葵花八宝豆腐	(294)	寿桃干贝	(306)
香蕉鱼卷	(284)	雪花豆腐羹	(296)	明珠仙裙	(306)
玉笋溜鱼圆	(286)	秋蝉戏花	(296)	如意笋	(308)
蝉姑献花	(286)	虫草鸭舌	(298)	競箱豆腐	(308)
掌上明珠	(288)	土司荷包蛋	(298)	玩相立阀 凤尾鹌鹑蛋	(310)
4-11-11-11	(200)	4 PJ C SI	( <i>23</i> 0)	八七門刊出	(OIO)

火腿炖冬瓜球	(310)	凤还巢	(316)	翡翠白玉	(322)	
白雪青蛙	(312)	汤爆双脆	(318)	八面来风	(324)	
喜鹊桃花	(312)	蛙腿葡萄	(318)	荷花什锦炖	(324)	
桂霜酥吉圆	(314)	金丝玉舌	[320]	富贵有余	(326)	
蟹黄豆腐粪	(314)	虾鳖相会	(320)	凤尾鸽蛋	(326)	
牛头鸭舌	(316)	白玉八宝饺	(322)	•		
, , , , , ,	<b>\,</b>	冷拼类				
锦鸡报晓	[328]	金鸡百花图	(342)	锦鸡	(358)	
乘风破浪	[328]	荷塘蛙鸣	(344)	猴趣	(358)	
秋	(330)	蝴蝶戏花	(344)	荷塘月色	(360)	
趣	(330)	宫扇	(346)	卧式花篮	(360)	
鸳鸯戏水	(332)	蝶恋花	(346)	玉塔鲜果	(362)	
晴云白塔	(332)	扬式组合冷莱	(348)	孔雀开屏	(362)	
五色拼盘	(334)	扬州五亭桥	(348)	梅行图	(364)	
迎春	(334)	荷情	(350)	锦鸡报春	(364)	
彩蝶飞舞	(336)	九宫格	(350)	梅什	(366)	
五福寿桃	(336)	雄鹰展翅	(352)	孔雀珊瑚	(366)	
飞蝶	(338)	彩蝶	(352)	凤凰牡丹	(368)	
百花齐放	(338)	迎宾花篮	(354)	什锦拼盘	(368)	
松鹤延年	(340)	八卦冷拼	(354)	争	(370)	
花拼	(340)	凤戏牡丹	(356)	凤凰冷盘	(370)	
扇拼	(342)	冷拼	(356)			
		食雕类				
扬式西瓜灯	(372)	云中龙	[378]	松鹤万年	(384)	
金鱼瓜灯	(372)	龙凤瓜灯	(378)	金鱼戏莲	(384)	
御果园	(374)	龙	(380)	百鸟闹春	(386)	
莫愁鱼嬉	(374)	春	(380)	龙塔	(386)	
逸圃花篮	(376)	秋韵	(382)	百果盅	(388)	
双鱼	(376)	西瓜盅	(382)	群虾	(388)	
面点类						
蝴蝶蒸饺	(390)	寿桃	(396)	八宝葫芦	[402]	
金钱合子酥	(390)	宝塔酥	(396)	菱藕	(402)	
酥点	(392)	花色小包	(398)	花色蒸饺	(404)	
蟹黄汤包	(392)	酥点塔	(398)	百合酥	(404)	
金鱼戏水	(394)	蒸饺	[400]	什锦酥点	[406]	
荷香	(394)	松鹤蛋糕	(400)	绿叶寿桃	(406)	
宴席菜单实例·	•••••	• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •	•••••	• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •	(408)	
烹饪 <b>术语解释</b> ·	• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •	••••••	•••••	• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •	(410)	

# **CONTENTS**

CLIBVEY	[4]	Shelled pine nuts and duck	(56)
SURVEY		Chicken mince and bamboo shoots	(56)
RECIPES	(8)	Orchid of chicken rolls and celery	(58)
		Chick steamed in lotus leaf	(58)
DELICACIES		Flowers of chicken wings	(60)
Crab's yellow and turtle's calipash	[8]	Chicken dumplings	(60)
Shrimp omelets, ham and fish skin	(8)	Boned chick claws and wings	[62]
Calipash and jellyfish	(10)	Chicken gruel	(62)
Silver fins in candle light	[10]	Flower-shaped eggs and chicken meat	(64)
Bright moon and stewed shark's fins	(12)	Chicken mince mixed with egg whites	(64)
Lotus flower of abalones	[12]	Eight-treasure chicken wings	(66)
Conches and abalones	[14]	Fried and steamed hen legs	(66)
Orchid flowers and abalones	(14)	Eight-treasure rice pudding and frog of hen meat	(68)
Chicken and stichopus japonicus	(16)	Chicken legs with sesame seeds	(68)
Bamboo shoots in green soup	(16)	Mother and nestlings	(70)
Goose webs and abalones in oyster sauce	(18)	Fried chicken-leg-shaped eggs	(70)
Abalones in the moon	(18)	Fried and simmered chicken wings	(72)
Braised calipash and abalones	(20)	Lotus leaf, pigeon eggs and young pigeon	(72)
Scallops stewed with sea slugs	[20]	Stewed chicken chunks	(74)
Fish skin and abalones	(22)	Walnut kernels in chicken rolls	(74)
Shark's fins in green cups	(22)	Chicken wings round snow mountains	(76)
Braised thelenota ananas	(24)	Diced chicken meat	(76)
Eight delicacies and bamboo shoots	(24)	Chicken slices	(78)
Stewed sea slugs	(26)	Delicious and smooth chicken wings	(78)
Chrysanthemum flowers of shark's fins	(26)	Steamed chick in bamboo leaves	(80)
Crab's yellow and shark's fins	(28)	Gold coins and silver slivers	(80)
Bamboo shoots steamed with golden fins	(28)	Stuffed chicken wings	(82)
		Sunflower of duck and fish	(82)
LIVESTOCK MEAT DISHES			
Rock candy and golden omelet	(30)	AQUATIC PRODUCT DISHES	
Quick-fried pig's kidney	(30)	Horse hoof-shaped mandarin fish	(84)
Three-leaved cherry meat	(32)	Fish mince in crab meat dumplings	(84)
Braised ginseng and beef	(32)	Two styles of leiocassis longirostris	(86)
Stewed Chinese caterpillar fungus and beef	(34)	Broiled mandarin fish	(86)
Wolfberries stewed with ginseng and beef	(34)	Orange segments of fish mince	(88)
Fried meat roll	(36)	Squirrels playing with cherries	(88)
Cherry meat	(36)	Two styles of black carp	(90)
Pigeon eggs, caterpillar fungus and beef	(38)	Colorful fish shreds	(90)
Orchid flower-shaped meat rolls	(38)	Black carp with a fruit taste	(92)
Red chrysanthemum flowers and beef	(40)	Fish mince in green flowers	(92)
Crisp beef	(40)	Two styles of corn ears	[94]
Orchid flowers and beef	(42)	Black carp rings	(94)
Confronting bullfrogs	(42)	Black carp in tomato sauce	(96)
Phoenix dactylifera fruit wrapped in meat slices	(44)	Mandarin fish rolls	(96)
Sour and hot tenderloin pie	(44)	Fried black carp and pineapple	(98)
Quick-fried bullfrogs	(46)	Qilyn-shaped mandarin fish	(98)
Ham and glutinous rice	(46)	Mandarin fish flavoured with orange juice	(100)
Braised and roast pig head	(48)	Smoked fish	(100)
Fried upper part of pig's leg	(48)	Stewed silver carp head	(102)
		Eel and mandarin fish	(102)
POULTRY MEAT AND EGG DISHES		Two styles of mandarin fish	(104)
Chick and chicken giblet omelets	[50]	Silver slivers and mandarin fish rolls	(104)
Stewed chicken with liquor-saturated crab	(50)	Dragons playing with pearl	(106)
Chicken meat stewed with brown sauce	(52)	Soup of shredded fish, rape, ham and fried eggs	[106]
Phoenixes presenting pearl	(52)	Black dragon playing with pearl	[108]
Crisp fried duck	(54)	Eel stewed with pork	[108]
Chicken slices with sesame seeds	(54)	Peacock of fish and canned meat	(110)

Carrot-shaped fish	(110)	Butterfly and flowers	(170)
Stewed eel	[112]	Taiji diagram of hairtail shreds	(170) (170)
Prawn rolls	(112)	Frog-shaped yellow croaker	(170)
Shredded bamboo shoots, ham, mushrooms		Chrysanthemum flowers of fish	(172)
and shrimps	[114]	Stir-fried shrimps	[174]
Peony flowers of mandarin fish	[114]	Steamed whitefish	(174)
Fish dumplings simmered in oil	(116)	Lotus flowers and fish meat	[176]
Fan of eels	(116)	Butterflies playing with flower	(176)
Stuffed fish dumplings	[118]	Two styles of crab claws	(178)
Stir-fried snakeheed slices	(118)	Steamed coilia ectenes	(178)
Pipa-like shrimps	(120)	Chrysanthemum flowers of shrimps	(180)
Eel braised in soy sauce	(120)	Squirreles coveting grapes	(180)
Two styles of razor clams	[122]	Goldfish playing with lotus flower	(182)
Apples of prawns	(122)	Dragon-shaped carp in tomato ketchup	(182)
White jade and golden dragon	(124)	Eels braised in brown sauce	(184)
Shimps fried on toothpicks	(124)	Two-color leiocassis longirostris	(184)
Butterfly of cuttlefish	(126)	Pipa-shaped prawns	(186)
Pipa-shaped shrimps	[126]	Three-flavoured shrimps	(186)
Two styles of prawns	(128)	Lotus seed pods of mandarin fish	(188)
Balls of meat jelly stuffed with shrimps Fish mince	(128)	Dragon boat presenting treasures	(188)
Osmanthus flowers and shrimp cakes	(130)	Coin-shaped fish maws	(190)
Green cups with shrimps	(130)	Quick-fried inkfish strips	(190)
Sparrow nest of shrimps	(132)	Loving mother and her nestlings	(192)
Shrimps fried on picks	(132)	White eels	(192)
Venerupis variegata	(134) (134)	Steamed cels	(194)
Egg whites and jellyfish	(136)	Steamed and fried scallops on picks	(194)
Kernels and shrimp balls	(136)	Flying dragon	[196]
Conches and chrysanthemum flower	(138)	Three-flavoured carp Tashan eels	[196]
Sleeping beauties	[138]		(198)
Crisp fried crab claws	[140]	Peony flower of fish and shrimps Steamed mandarin fish	(198)
Crab meat and dragon tails	[140]	Phoenix of white eels	(200)
Lotus	(142)	Coilia ectenes shreds	(200)
Crab meat and jellyfish	(142)	Chirping birds round fragrant flowers	(202)
Dragon rising in blue sea	(144)	Dragon rising in blue sea	(202)
Swimming crabs touring mountains	(144)	Mandarin fish with tomato juice	(204)
Pig windpipes and shrimp balls	[146]	Crabs having a taste of flower	(204) (206)
Strips of gecko meat and fish	(146)	Two-color scallops	(206)
Mandarin fish flavoured with orange juice	[148]	Goldfish playing with lotus flower	(208)
Crab meat and claws	(148)	Leaping fish and croaking frogs	(208)
Conch producing pearls	[150]	Dragons of fish	(210)
Cakes of clam and towel gourd	(150)	Braised black carp	(210)
Coiling dragon and crouching tiger	(152)	Gold coins and eels	(212)
Balls of clam, pork, shrimps and crab meat	(152)	Pipa of bullhead shark	(212)
Fish mince with rape	(154)	Boned coilia ectenes	(214)
Orchid flowers and shrimp balls	(154)	Dragons playing with lotus flowers	[214]
Chicken gravy and pipa-shaped shrimps	(156)	Jiaozi of fish skin	(216)
Shrimp dumplings and fish mince	(156)	Orange baskets with fish mince	(216)
Shreds of coilia ectenes stir-fried without		Fish dumplings in clear soup	(218)
brown sauce	(158)	Carp standing on end	(218)
Stir-fried eels shreds	(158)	Three-color fish rolls	(220)
Nest and shrimps	(160)	Eels stewed with crab's yellow	(220)
Shrimps and glutinous rice Stir-fried eel shreds	[160]	Fish shreds	(222)
Gourds of crab meat and shrimps	(162)	Peony flowers of mandarin fish	(222)
Leiocassis longirostris wrapped in	(162)	Shrimp dumplings in clear soup	(224)
indocalamus leaves	(104)	Two lions playing with ball	(224)
Sunflower of sea eel shreds	(164)	Eel slices saute	(226)
Venerupis variegata wrapped in crisp bean curd	(164)	Stewed crisp eels	(226)
Palace lanterns of squid mince	(166) (166)	Fried fish slices	(228)
Crisp eels	(168)	Crisp eels Gourds of shrimps	(228)
Two squirrles playing with pine nuts	(168)	Ourds of shrimps Dragon boat-shaped fish	(230)
•	(200)	~Pon coar-snahen tisn	(230)

Shrimps stir-fried with fermented bean curd	(232)	Rape hearts and shrimp cakes	(290)
Crisp fish strips	(232)	Swallows flying home	(290)
Peony flowers of scallops	(234)	The No. one dish	(292)
Goldfish playing with crabs	[234]	Tomato and cuttlefish	(292)
Bayberry-shaped shrimp balls	(236)	Gourd-shaped bread and pigeon eggs	(294)
Corn ears of fish	(236)	Sunflower of eight delicacies and bean curd	(294)
Crabs fried in shallow oil	(238)	Diced bean curd	(296)
Fried mandarin dumplings	(238)	Autumn cicadas playing with flowers	(296)
Black carp looking like flying swallow	(240)	Duck tongues and chinese caterpillar fungus	(298)
Inkfish roe in clear soup	(240)	Toast and fried eggs	(298)
Chinese wolfberries and shelled shrimps	(242)	Steamed dunpling of crab meat	(300)
Grape-like big prawns	(242)	Fried balls of bean paste	(300)
Squirrels picking peaches	(244)	Chrysanthemum flower and shrimp rolls	(302)
Quick-fried eel shreds	(244)	Chinese wolfberry fruit and bean curd	(302)
Crisp fried prawns	(246)	Lotus flowers and sea pine	(304)
Tomato baskets with delicacies	(246)	Peaches of fish and pigeon eggs	[304]
Two-color shrimp cakes	(248)	Dried scallops and peaches of tripe	(306)
Mandarin fish saute in vinegar	(248)	Pigeon eggs and calipash	(306)
Whitebait soup	(250)	Ruyi bamboo shoots	(308)
Decorated mandarin rolls	(250)	Bean curd stuffed with meat filling	(308)
Swinging black carps	(252)	Shrimps and quail eggs	(310)
Fish stuffed with shrimp dumplings	(252)	Ham and stewed wax gourd balls	(310)
Peach of fish noodles	(254)	White snow and frogs	(312)
Pine nuts and fish mince	(254)	Magpies and peach blossoms	(312)
Crisp scallops	(256)	Frosted fat dumplings	(314)
Fish slices saute	(256)	Bean curd and Crab's yellow	(314)
		Ox head of duck tongues	(316)
VEGETARIAN DISHES		Phoenix flying home	(316)
Pingqiao bean curd	(258)	Boiled tripe and duck gizzard slices	(318)
Jadeite and crystal balls	(258)	Frog legs and grapes	(318)
Delicious bamboo shoots	(260)	Button mushrooms and duck tongue	(320)
Hot candied water chestnuts	(260)	Shrimps meeting turtles	(320)
Dates steamed with chinese yam	(262)	Whitefish and eight-treasure jiaozi	(322)
Jiaozi of wrinkled giant hyssop	(262)	Green and white jade	(322)
Shrimps and slewed cattail	(264)	Chrysanthemum flower-shaped pork	(324)
Four plant delicacies	(264)	Assorted dish	(324)
Crisp fried tomato slices	(266)	Decorated mandarin fish	(326)
Dried scallops and wax gourd	(266)	Shrimps and pigeon eggs	(326)
Crab's yellow and bean curd	(268)		
Eggs and steamed wax gourd	(268)	ASSORTED COLD DISHES	
Water chestnuts and haw jelly	(270)	Rooster heralding dawn	(328)
Crab meat and bean curd	(270)	Braving wind and waves	(328)
Boat on homebound voyage	(272)	Autumn	[330]
Stuffed egg plant slices	(272)	Kittens and butterfly	[330]
Frosted peanut kernels	(274)	Mandarin ducks playing on water	(332)
Stuffed, fried and steamed apples	(274)	White clouds and pagoda	(332)
Hot candied potatoes	(276)	Five-color assorted cold dish	(334)
Eight delicacies and duck of potatoes	[276]	Ushering in spring	(334)
		Dancing butterflies	[336]
MEAT DISHES		Birthday peach	(336)
Mutton stuffed with crucian carp	(278)	Fluttering butterflies	[338]
Eggs stuffed with shrimp mince	(278)	Flowers in full bloom	(338)
Golden frogs and pigeon eggs	(280)	Cranes and pines	(340)
Goldfish and pigeon eggs	(280)	Assorted cold dish	(340)
Shrimps and jade fan	(282)	Assorted fan	(342)
Jade birds and silver slivers	(282)	Golden rooster and flowers	(342)
Shrimp mince wrapped in spinage leaves	[284]	Croaking frogs on lotus pond	
Rolls of fish and bannanas	(284)	Butterfly playing with flower	(344) (344)
Corn ears and fish dumplings	(286)	Palace fan	(344)
Cicadas presenting flowers	(286)	Butterfly coupled with flower	(346)
Pigeon eggs on goose webs	(288)	Yangzhou-type assorted cold dishes	(348)
Prawns and pigeon eggs	(288)	Five pavilion bridge	
	(***)	La a a a a	[348]

Mandarin ducks and lotus	(350)	Spring	(380)
Squared pattern	(350)	Autumn	[382]
Soaring eagle	(352)	Cup of watermelon	(382)
Colorful butterfly	(352)	Longevity as cranes and pines	(384)
Welcoming basket of flowers	(354)	Goldfish playing with lotus flowers	[384]
Assorted eight diagrams	(354)	Birds ushering in spring	(386)
Phoenix playing with peony flowers	(356)	Dragon pagoda	[386]
Assorted cold dish with chicken wing	(356)	Cup with fruits	(388)
Pheasant	(358)	Shrimps	(388)
Interesting monkey	(358)		(0.0)
Lotus pond in moonlight	(360)	CEREALS	
Flower basket	(360)	Steamed butterfly-shaped jiaozi	(390)
Pagoda and fresh fruit	(362)	Crisp and coin-shaped pastry	(390)
Peacock spreading its tail	(362)	Crisp pastry	(392)
Bamboo and plum	(364)	Steamed buns stuffed with crab's yellow	(392)
Pheasant heralding spring	(364)	Goldfish playing in water	[394]
Plum and bamboo	(366)	Fragrant lotus	(394)
Peacock and coral	(366)	Birthday peach	(396)
Phoenix and peony flower	(368)	Pagoda crisp	(396)
Multicolored assorted cold dishes	(368)	Steamed stuffed buns	(398)
Bamboo shoots	[370]	Crisp pagodas	(398)
Phoenix assorted cold dishes	(370)	Steamed jiaozi	[400]
		Cake with pines and cranes	{400}
FOOD CARVING		Eight-treasure gourds	(402)
Lantern of watermelon	[372]	Water chestnuts and lotus	(402)
Goldfish of watermelons	[372]	Colorful steamed jiaozi	[404]
Royal orchard	(374)	Crisp lily flower-shaped pastry	(404)
Girl and goldfish	(374)	Assorted crisp pastry	(404)
Yipu basker of flowers	(376)	Birthday peach with green leaves	[406]
Twin carps	(376)	INSTANCES OF BANQUET MENUS	
Flying dragon	(378)		[409]
Dragon-phoenix lanterns of watermelons	(378)	CULINARY TERMS	(412)
Dragon	[380]		

## 概 述

苏菜菜系又称淮扬菜系,是中国四大菜系之一,主要由淮扬、金陵、苏锡、徐海四大地方风味构成,其影响遍及长江中下游广大地区,在国内外极富盛誉。

据《淮南鸿烈·地形训》载:古代中国设九州,其中的扬州即包括淮河以南至东海之滨的广大地区。苏莱莱系作为中国烹饪艺坛上的一个重要流派,不仅代表了今天扬州的烹饪技艺,而且也代表了华夏大地东南部这一广大地区的烹饪技艺。

苏菜菜系的形成,离不开地理、历史诸多因素。首先,在苏菜菜系的 覆盖区域内,有长江、淮河两大水系,以及数不清的湖泊、水荡,水网纵横,水产丰富,如长江三鱼 (鲥鱼、刀鲚、鲫鱼)、太湖三白 (银鱼、白鱼、白虾)、松江四鳃鲈、木渎鲃鱼、长江河豚等,闻名于世。而扬州乃江淮重镇、北临淮河,南靠长江,东濒大海,气候温和,土地肥沃,河汊如织,物产丰盛。鹅鸭鱼藕,珍禽水产,山珍野味,联翩上市,为苏菜菜肴提供了丰富的物质基础。

其次,发达的商业经济极大地刺激了饮食消费,为苏菜烹饪的发展提供了极其广阔的市场。公元前486年,吴王夫差北上伐齐,在邗沟、长江交汇之处修筑了邗城,这即是最初的邗城。夫差在长江北岸开拓的邗海,联结了长江、淮河两大水系,方便对城经济的发展,使扬州成为东南镇。公元605年,隋炀帝开筑通济渠,进一步沟通了南北方水系,成为全国关键性的交通大动脉,这就是后人所说的"大运河"。扬州扼守大运河的

咽喉,不仅成为国内漕米、海盐、生铁、茶叶等货物的集散、转运基地,而且成为对外贸易和国际间友好交往的重要港口城市。商业经济的发达,使人口日益集中,城市规模日渐扩大。至唐代,则有"扬一益二"(即在全国各州郡市中,扬州为天下第一城,成都则次之)之说,可见,扬州能够较早地综合南北风味、丰富地方风味,形成具有代表性、典型性的风味流派绝非偶然。

历史上曾多次出现大规模的南北 方"烹饪交流"活动,这是苏菜形成 与发展的又一重要因素。两汉以来, 南方和沿海经济逐渐发达起来,东南 扬州、长江、运河交汇处的广陵成为 经济发达的盐运和漕运中心。到了唐 代,扬州又成为中国一个著名的外贸 大港。明、清两代、江、浙、皖、赣 多有富商来扬州业盐, 盐商们日进斗 金、腰缠万贯,穷奢极欲追求享乐。 他们蓄养家厨,往复宴请,附庸高 雅,争邀名流,经常举办"诗文之 会",并借以炫耀自己的美食美饮。 富商大贾对精美饮馔的追求, 使得家 厨这个特殊的社会阶层得以迅速发 展。许多名厨都有自己特别擅长的菜 点品种,"烹饪之技,家庖最胜。如吴 一山炒豆腐, 田雁门走炸鸡, 江郑堂 十样猪头, 江南溪拌鲟鳇, 施胖子梨 丝炒肉,张四回子全羊、汪银山没骨 鱼, 江文密蚌虾饼, 管大骨董汤、紫 鱼糊涂, 孔仞庵螃蟹面, 文思和尚豆 腐, 小山和尚马鞍乔, 风味皆臻绝 胜"(清·李斗《亿州画舫录》)。

值得一提的是,扬州是有近二千 五百年历史的文化名城,自古人文荟萃。一方面以自己特有的饮食习惯影响和丰富了苏菜菜系的内涵,促进了 苏菜菜系的形成和发展: 另一方面他们发挥自己的专长,进行归纳总结,写下了不少烹饪专著,使苏菜菜较早地形成了自己的理论体系,如素效的《随园食单》,介绍了数十种扬州菜点。童岳荐等编撰的《调鼎集》更是一部广泛收集、采录苏菜点及烹饪技法的厨房秘籍,是中国烹饪史上总结,促进了苏菜的发展,扩大了苏菜的影响。

苏莱莱系的风味体系可分为淮扬 风味、金陵风味、苏锡风味和徐海风 味四大流派,它们虽同属一系,但因 所处地理环境、历史条件诸多因素之 不同,因而同中有异,各具特色。

地处长江与运河两岸的扬州、镇 江、泰州、南通、淮阴、淮安、盐城 等地菜肴的口味咸甜适中、适应面 广,在历史上称为淮扬风味。这里水 网交织, 江河湖荡所出其丰。菜肴以 清淡见长, 味和南北。其中的扬州在 历史上曾是我国南北交通枢纽, 东南 经济文化中心。扬州菜肴素有"饮食 华侈,制作精巧,市肆百品,夸视江 表"之誉。扬州厨师制作菜肴擅长吊 汤(汤清则见底,汤浓则似乳),讲究 火工,且精于瓜果雕刻。扬州名菜有 蟹粉狮子头、醋溜桂鱼、蛋美鸡、三 套鸭、大煮干丝、将军过桥等,均各 具特色。两淮的鳝鱼菜品达108种之 多, 其中炒软兜、炝虎尾、煨脐门、 生炒蝴蝶片、大烧马鞍桥等各有活 嫩、软嫩、松嫩、酥嫩等特点。镇江 则以"三鱼"(鲥鱼、刀鲚、蛔鱼)菜 看驰名全国,名食水晶肴蹄更是别具 一格。南通多江海鲜品, 以车螯制就 的"天下第一鲜"和以海蜇制就的芙 蓉海底松等名菜皆著口碑。此外,泰 州的红烧大乌和盐城的藕粉圆子等, 都具有浓郁的地方特色。

以南京为中心的地方风味称金陵 风味,又称"京苏菜"。南京为六朝古 都,是江苏省的政治、经济、文化中心,饮食市场繁盛。南京菜兼取四方之美,其中的烤鸭颇负盛誉,而盐水鸭、黄焖鸭、卤鸭肫肝乃至鸭、黄鸡干华筵盛宴,或布于街头巷尾。南京菜以滋味平利、醇。名菜以滋味平型、烤。名菜、特色,擅长焖、炖、扁大枯酥、清店马、大枯酥、金陵扇贝、菊叶玉版等。名草、人肝、凤尾虾堪称代表,此外,夫子庙小吃也名传遐迩。

自徐州沿东陇海线至连云港一带的地方风味,称为徐海风味。徐州建城已达3000年,地处京沪、陇海铁路要冲,饮食市场颇为繁华。徐海菜以鲜咸为主,五味兼蓄,风格淳朴,注重实惠,名菜别具一格,如徐州的霸王别姬、彭城鱼丸、大鼋烩、羊方藏鱼和沛县狗肉以及连云港的凤尾对虾、红烧沙光鱼、爆乌花等,皆为人们所传颂。

苏菜的特点是选料严格,制作精细。在选料上以淡水水鲜为主,以时令、鲜嫩为佳。青菜取其心,菠菜取其嫩,冬笋取其尖,虾蟹取其鲜。扬州有句谚语:"醉蟹、风鸡不过灯(节)","刀鲚不过清明,鲥鱼不过端午"。以鱼为例,在制作上因材施艺,

物尽其用,对鱼的分档取料达到了异 常完善的地步, 比如青鱼, 整用、块 用、片用、丝用、茸用是一个方面; 头、尾、中段、肚裆、活络、下巴、眼 肉, 乃至唇、舌、脑、皮等选用又是 一方面。这些都可单独成菜。苏菜的 烹饪技艺以精工细腻著称,案上功夫 主要体现在刀工上, 各种刀口刀面、 冷盘热炒,均要求严谨规范。"菊花 青鱼"、"翠珠鱼花"等刀工菜品,常 令食客为之击节称赞, 整禽脱骨功夫 可见于"三套鸭"; 茸泥菜尤见功力, 长江沿岸的鱼丸是其代表作: 扬州的 葵花大斩肉, 集刀工、火工之精粹, 其窍诀可以八字概括"肥六瘦四,细 切粗斩",夹之于箸,完整实在,纳于 口中,嫩如豆腐,肥而不腻,腴而不 化, 而衍化成今天的扬州名菜"狮子 头",随时令配制,春配芽笋,夏配河 蚌, 秋配蟹黄, 冬配风鸡, 皆各具特 色。

由于扬州地处长江中下游,南北交通的要冲,因而苏菜在历史上多次南北烹饪技艺的交流中,既吸取了南方菜的鲜脆甜的特色,又融入了北方菜咸、色浓的特点,形成了自己甜咸适中,咸中微甜的风味。汤清则见底,汤浓则乳白,虽淡而不薄,虽浓而不腻,清鸡汤的制作尤其讲究,是制作高级宴席的必备汤料。

苏菜的造型艺术与着色手法相当

苏菜菜式组合也很有特色。除日 常饮食和各档次宴席的菜式搭配讲究 层次、各具章法之外,还有三类宴席 颇为独到。其一为船宴, 古代虎丘山 塘、太湖、玄武湖、瘦西湖、秦淮河、 京杭运河上均有大型官船、画舫、沙 飞船,所出名菜名点总称为船菜船 点,后并转入市肆供应。其二为斋 席, 江苏素馔盛于梁武帝, 历代相沿 不衰,至今南京绿柳居素菜馆,镇江 金山、焦山斋堂和一枝春素菜馆, 苏 州灵岩斋堂,扬州大明寺斋堂、小觉 林素菜馆, 云台山三元宫素斋等都是 品尝斋席的好去处。第三是全席, 品 类很多,如全鱼席、全蟹席、全鸭席、 鳝鱼席、全狗席、海蜇宴等。

总之, 苏菜的特点是: 选料严谨, 制作精细, 因材施艺, 四季有别, 烹饪手法多样, 重视原汁原味。

※主要参考文献资料

《江苏菜系概述》, 载《美食》 1989年1期。

张延年《淮扬菜系初论》,载《中 国烹饪研究》1986年4期

仪明《扬州菜的主要特点》,载 《中国烹饪》1991年2期

#### **SURVEY**

Jiangsu cuisine, also known as Huaiin-Yangzhou cuisine, is one of the four major components of Chinese cuisine, mainly consists of the styles of Huaiyin-Yangzhou, Nanjing, Suzhou-Wuxi and Xuzhou-Haizhou and its influence spreads all over most of the middle and lower reaches of the Changjiang River and is famous both at home and abroad.

1

An important component of Chinese cuisine—Jiangsu cuisine is representative of not only the culinary skills of Yangzhou, but also those of southeast China as a whole. Jiangsu cuisine came into being due to geographical and historical causes. First of all, in southeast China, there are two important water systems, the Changjiang River and the Huaihe River, and countless lakes, teeming with aquatic products such as hilsa herrings, coilia ectenes, leiocassis longirostris in the Changjiang River, whitebaits, whitefish and white shrimps of the Tai Lake, perches of the Songjiang River, Spanish mackerels and globefish of the Changjiang River. An important city in the Changjiang River and the Huaihe River region and bordering the Huaihe River in the north, the Changjiang River in the south and the sea in the east, Yangzhou has a mild climate, fertile land, a network of rivers, an abundance of products including geese, ducks, fish, lotus roots, delicacies and game, which provide an abundance of ingredients for Jiangsu cuisine.

Secondly, the developed commerce and economy of Yangzhou give a strong impetus to its food consumption and provide a very broad prospect for the development of Jiangsu cuisine. In 486 B.C. Fuchai, king of the state of Wu, had a town called Han built where the channel of Han and the Changjiang River met on his expedition northward against the state of Oi. It is the early form of Yangzhou City. The channel of Han on the north bank of the Changjiang River connected the Changjiang and the Huaihe Rivers, made the transportation and flow of commodities convenient, gave a great impetus to the development of the town of Han and helped it develop into an important city in southeast China, In 605 A.D. the emperor of the Sui Dynasty had Tongji Canal dug, thus linking further the water system in the south and that in the north. It became a vital transportation artery of the whole country and is called by later generations the Grand Canal, Located at the key junction of the Grand Canal, Yangzhou became not only a distribution center and transit base of the commodities like grain, sea salt, pig iron, tea, etc. in the country, but also an important port city of foreign trade and friendly international intercourses. The development of commercial economy concentrated the population increasingly and expanded the city at the same time. In the Tang Dynasty, Yangzhou was said to be the most important city in the country. Therefore, it is by no means accidental that Yangzhou cuisine became a typical local style through its combination with southern and northern styles.

Many large-scale culinary exchanges between the South and the North in history also contribute greatly to the formation and development of Jiangsu cuisine. Since the Western and the Eastern Han Dynasties, the economy in the South and that along the coast developed gradually, so Yangzhou in southeast China and Guangling where the Changjiang River and the Grand Canal meet became prosperous transportation centers of salt and grain. In the Tang Dynasty, Yangzhou also became a famous port of foreign trade in China. In the Ming and the Qing Dynasties, many rich merchants from Jiangsu, Zhejiang, Anhui and Jiangxi came to Yangzhou to do salt business. They made a lot of money and wallowed in luxury. They kept household cooks, entertained one another, mingled with men of letters and posed as lovers of culture, vied in inviting celebrities and often held poetry and prose parties to show off their culinary taste.

Their pursuit of exquisite cuisine developed very quickly the special social stratum of household cooks, many of whom became famous for the dishes they were especially good at. The stir-fried bean curd by Wu Yishan, fried chicken by Tian Yanmen, ten styles of pork head by Jiang Zhengtang, salad sturgeon